
Vážení a milí spoluobčania!
  Prežili sme druhý mesiac roku 2013 
a opäť si uvedomujem, že čas plynie 
neskutočne rýchlo a ja mám za sebou 
dva roky a dva mesiace od nástupu 
do funkcie starostky našej obce. Je to 
čas na obzretie sa za uplynulým ob-
dobím, zhodnotiť ho, poučiť sa z chýb 
a pustiť sa do ďalšej práce v prospech 
občanov. Zhodnotenie napísal v pred-
chádzajúcom čísle Klenovských novín 
pán učiteľ Slavomír Hruška v článku 
Polčas volebného obdobia. S jeho 
postrehmi a názormi v tomto článku 
úplne súhlasím. Niektoré sú formu-
lované tak, že si žiadajú odpoveď z 
mojej strany.  
 Samozrejme, plánov a cieľov bolo 
veľa. Niečo sa podarilo, niečo je roz-
pracované a k niektorým veciam sme 

sa ani nedostali, lebo sme museli op-
eratívne riešiť množstvo problémov. 
No teším sa z každej  veci, ktorá sa 
nám podarí, ako napríklad:
- postupná rekonštrukcia rozhlasu
- oprava verejného osvetlenia, ktoré 
často kolabovalo a tak sa hľadali 
príčiny porúch
- prepracovanie a oživenie www 
stránky obce, ktorá je však stále málo 
využívaná
- úpravy verejných priestranstiev, 
ktoré budú  pokračovať v jarných me-
siacoch
- oprava obecného majetku (strechy- 
zauhľovňa sídlisko, dom služieb - ná-
mestie)
- kompletná rekonštrukcia klubu 
dôchodcov
- rozšírenie zdravotníckych služieb 

pre občanov (zriadenie novej ambu-
lancie)
- zveľaďovanie životného pros-
tredia, čistenie vodných tokov, 
protipovodňové opatrenia, 
no stále si menej vážime svoje okolie 
a prírodu a naďalej vytvárame skládky 
odpadu
- zavádzanie dôslednejších pra-
vidiel v obci, čo vyvoláva zákonitú 
ľudskú reakciu - nepochopenie a 
odpor  počnúc obyvateľmi a končiac 
podnikateľskými subjektmi
-    a je veľa ďalších vecí, ktoré som 
tu neuviedla a v obci sa urobili, lebo 
chceme, aby sa aj niečo rozvíjalo, 
nielen opravovalo a udržiavalo.
 Chceli by sme viac? Určite áno. Stále 
je ešte  množstvo problémov, ktoré 
treba riešiť. Vnímam ich, o mnohých 
viem. Obec má viac častí a každá 
potrebuje riešiť nejaký svoj prob-
lém. Množstvo požiadaviek občanov 
je opodstatnených, no niektoré sú 
subjektívne, až nepochopiteľné. Je 
však potrebné dobudovať aj tím pra-
covníkov na obecnom úrade, ktorí 
chcú pracovať na realizácii obnovy 
obce.
Teraz odpoviem na otázky z pred-
chádzajúcich novín:
1. Schránka na obecnom úrade je 
stále, fungovať neprestala, len vždy 
keď ju otvorím, je prázdna. Občania 
na ňu akosi pozabudli a tak nemám na 
aké pripomienky a otázky odpovedať. 
Uvažujem o zriadení takejto schránky 
aj na www stránke obce.
2. Myšlienka určenia rajonizácie
poslancov podľa ulíc pre lepší styk 
s občanmi nebola podporená zo 
strany poslancov. Odôvodnili to 
tým, že občania sa môžu obrátiť na 
ktoréhokoľvek poslanca. Ja to môžem 
poslancom len navrhnúť. Tu moja 

(Pokračovanie na 2. strane)
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Fašiangová 
z a b í j a č k a  
    Fašiangy každoročne začínajú 
po Troch kráľoch a trvajú až 
do polnoci pred Popolcovou 
(Pirohovou) stredou. V roku 
2013 to bol 13.február, ktorý bol 
zároveň prvým dňom pôstne-
ho obdobia. Neodmysliteľnou 
súčasťou fašiangov sú ľudové 
tanečné zábavy, sprievody v 
maskách či symbolické pocho-
vávanie basy.
    V období fašiangov bolo v minu-
losti na dedinách samozrejmosťou, 
že sa konali zabíjačky, aby si 
rodiny zabezpečili kvalitné mäso 
a začali postupne s prípravou 
mäsových výrobkov na Veľkú noc. 
V našej obci sme sa rozhodli, že si 
ju pripomenieme a ukážeme, ako 
sa kedysi zabíjačkové špeciality 
vyrábali. Od rána bolo pred miest-
nym kultúrnym strediskom rušno, 
pretože pracovníci obecného úra-
du, členovia folklórneho súboru 
Vepor, občianskeho združenia 
RODON a ďalší dobrovoľníci 
pripravovali všetko tak, aby 
si návštevníci mohli neskôr 
pochutnať na zabíjačkových 
dobrotách. Šikovné ruky maj-
strov pripravili na ochutnávku: 
zabíjačkovú kapustnicu, klobásky, 
ryžové húriky, mäsaníky, tlačenky 
a škvarky, no nechýbalo ani hria-
tô a punč. Niektorí návštevníci, 
ktorí si prišli pozrieť výrobu 
zabíjačkových špecialít, si to aj 
fotili mobilmi, fotoaparátmi, ale aj 
nahrávali kamerou. Od 13.00 hod. 

(Pokračovanie na 5. strane)

Je nás stále menej a menej...
Obec Klenovec v roku 2012 
  Počet obyvateľov prihlásených na trvalý pobyt v našej obci neu-
stále klesá a túto skutočnosť dokumentujú aj nasledovné údaje za 
rok 2012: 
   V obci Klenovec sa v uplynulom roku narodilo 32 detí, z toho sa 3 
deti narodili v zahraničí, a to v Českej republike, Írsku a v Nemecku. 
Zomrelo 47 našich spoluobčanov. 
   V priebehu roka sa do obce prihlásilo 27 občanov, odhlásilo sa  33.
   Matričný úrad v  roku 2012 zaevidoval päť uzavretých manželstiev, 
z toho občianskou (civilnou) formou dva sobáše.  Mimo územia Slo-
venskej republiky uzavrela manželstvo jedna občianka s trvalým po-
bytom  v našej obci .
  V roku 2012 boli rozvedené dve manželstvá, ktoré boli uzavreté na 
Matričnom úrade v Klenovci. 
  Na začiatku nového roka počet obyvateľov prihlásených na trvalý 
pobyt v obci klesol pod hranicu 3 190.                          Ružena Kováčová

  Dňa 23. januára sme si pripomenuli 68. 
výročie oslobodenia našej obce soviet-
skou a rumunskou armádou. V lete 1944 
sme si mysleli, že sloboda príde skôr, 
ešte v jeseni 1944, keď sovietske vojská 
dobijú Karpatské pohorie. Na túto udalosť 
sa viazalo aj začatie protifašistického 
národného povstanie. Všetko bolo 
inak.... Fašisti odhalili plány povstania, 
odzbrojili dve slovenské divízie v Kar-
patoch. Vojakov, ktorým sa nepodarilo 
odísť k partizánom, zajali a odtranspor-
tovali do koncentračných táborov v Ne-
mecku. Povstanie sa začalo predčasne, 
bez dohovoru so sovietskou armádou, 
ku ktorému došlo neskôr. Otvorený boj 
povstaleckej armády s fašistickými oku-
pantmi trval dva mesiace. Po ústupe 
povstalcov do hôr sa začala partizánska 
vojna. Život partizánov, povstaleckých 
vojakov a ilegálnych pracovníkov-odbo-
járov bol v tomto období ťažký. Aj civilné 
obyvateľstvo si veľa vytrpelo. 
 Po príchode nemeckej armády 
začiatkom decembra 1944 do našej obce 
sa začali fašistické represálie, ktorých 

výsledkom bolo prenasledovanie odbo-
járov, zadržiavanie obyvateľov, pliene-
nie ich obydlí a majetkov a vypaľovanie 
domov. Fašisti v Klenovci vykonali 31. 
decembra 1944 raziu na partizánov a 
ilegálnych pracovníkov nielen v obci, 
ktorú chceli vypáliť, ale aj na vrchoch, 
kde podpálili dve hos-podárstva na 
Grúni a na Poľane. Počas razie sús-
tredili obyvateľov v kultúrnom dome, 
v kostole a obecnom dome a tam ich 
zadržiavali 2–3 dni. Zo spolupráce s 
partizánmi obvinili 39 odbojárov, ktorých 
od-vliekli do väzenia v Banskej Bystri-
ci a Nitre, neskôr do koncentračného 
tábora v Mauthausene. Dvoch vedúcich 
predstaviteľov revolučného národného 
výboru Jána Štefánika a Jána Kačániho 
umučili v Trenčíne, ďalší zahynuli v 
koncentračnom tábore, resp. zomreli po 
návrate domov roku 1945.
  Tieto represálie v našej obci by bolo 
vhodné si pravidelne pripomínať, aby 
sme nezabudli na obete, ktoré priniesli 
naši občania v boji za našu slobodu.                                                                                                                                         
                                        Július Molitoris

Sloboda prišla v pravý čas

V závere tohtoročných fašiangov sa v obci konala vydarená zabíjačka.

Klenovské noviny
d v o j m e s a č n í k  o b c e  K l e n o v e c

Polčas volebného obdobia
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Plnenie úloh pri zabezpečovaní verejného poriadku 
v obci, ochrane životného prostredia, poriadku, 
čistoty a hygieny v uliciach, iných verejných prie-
stranstvách a verejne prístupných miestach
  Obecná polícia (ďalej len OP) v kalendárnom roku 
2012 prijala 240 oznámení, sťažností a vyhľadaných 
prípadov. Z tohto celkového počtu bolo: 51 priestupkov 
kvalifikovaných ako priestupky proti verejnému poriad-
ku, 20 priestupkov proti občianskemu spolunažívaniu,  
30  priestupkov proti majetku, 19 priestupkov pro-
ti bezpečnosti a plynulosti cestnej premávky a 
38  udalostí bolo kvalifikovaných ako porušenie 
všeobecne záväzných nariadení (VZN) obce. 
Z celkového počtu vyhľadaných a oznámených porušení 
VZN bolo jedno  o určení pravidiel času predaja v ob-
chode a času prevádzky služieb, 18 priestupkov bolo o 
podmienkach predaja, podávania a používania alkoho-
lických nápojov na území obce , 16 priestupkov o pod-
mienkach držania psov na území obce,  tri priestupky 
súviseli s porušením VZN o likvidácii odpadov na území 
obce a o nakladaní s komunálnym odpadom.

Plnenie úloh obecnej polície pri porušení zákazu 
požitia alkoholických nápojov a iných návykových 
látok osobou maloletou do 15 rokov alebo mladi-
stvou do 18 rokov
    Z celkového počtu 240 podozrení z priestupkov v 
roku 2012 boli tri  udalosti kvalifikované ako priestupky 
na úseku ochrany pred alkoholizmom a inými toxikomá-
niami. Ďalších 18 priestupkov bolo kvalifikovaných 
ako priestupky proti verejnému poriadku,  súvisiace s 
porušením  VZN o podmienkach predaja, podávania a 
používania alkoholických nápojov na území obce.
  Na uvedenom úseku boli realizované a prijaté nasle-
dovné preventívne opatrenia, ktoré príslušníci OP plnili 
buď samostatne alebo pri spoločnom výkone s hliad-
kami policajného zboru  v obvode obce:
 Počas výkonu služby OP pravidelne kontrolovala a 
monitorovala ulice v obci. Dohliadala na dodržiavanie 
VZN o podmienkach predaja, podávania a požívania 
alkoholických nápojov na území obce. K porušovaniu 
uvedeného VZN dochádzalo najmä na Námestí K. 
Salvu a v jeho okolí najčastejšie v letnom období vo 
večerných hodinách kde sa pravidelne stretávala 
hlavne rómska mládež,  ktorá požívala alkoholické 
nápoje na verejnosti. Po zistení a stotožnení osoby 
bolo zo strany OP v rámci prevencie vysvetlené akého 
priestupku sa osoba dopustila. V prípade zistenia 
opakovaného porušenia uvedeného VZN  tou istou 
osobou  pristúpila OP k represívnemu opatreniu a to 
k udeleniu blokovej pokuty. Uvedeným preventívnym 
a kontrolným konaním na Námestí K. Salvu a v uli-

ciach obce sa požívanie alkoholu na verejnosti znížilo. 
Z tohto dôvodu sa mládež, ale aj poniektorí občania, 
ktorí sa nevedia zbaviť zlozvyku požívania alkoholu na 
verejnosti, začali presúvať do okrajových  častí obce, 
ako napr. prístrešok pošty, prístrešok za budovou hote-
la Vepor, priestory za požiarnou budovou, autobusová 
zastávka na starom pľaci, amfiteáter na lúkach, stupy 
pod priehradou, priestor pri cintoríne, kde dochádzalo k 
požívaniu alkoholických nápojov. Z uvedeného dôvodu 
OP začala kontrolovať a monitorovať aj okrajové časti 
obce.
 Napomenutím, bez uloženia sankcie, bolo riešených  
87 priestupkov.
   V kalendárnom roku 2012 príslušníci OP uložili v uve-
dených konaniach 28 blokových  pokút.
  Z nich bolo 24 pokút uhradených na mieste a štyri  blo-
kové pokuty s vydaním bloku na pokutu nezaplatenú na 
mieste. Z tohto počtu bola 1 pokuta uložená za priestu-
pok proti bezpečnosti a plynulosti cestnej premávky. 
Za priestupky proti verejnému poriadku, v súvislosti s 
porušovaním VZN bolo uložených päť pokút  a zvyšných 
18 pokút  bolo uložených za priestupky proti verejnému 
poriadku, proti občianskemu spolunažívaniu, proti 
majetku, poriadku v správe, na úseku ochrany pred 
alkoholizmom a inými toxikomániami, proti životnému 
prostrediu a iné.
  Blokové pokuty boli uložené v celkovej sume 353 €. 
Priemerná výška sankcie predstavovala sumu 12,44 €.
 
Páchatelia a delikventi
 V rámci objasňovania a dokumentovania priestupkov 
a trestných činov OP  v  roku 2012  usvedčila 145 
páchateľov a delikventov, z nich 107 bolo mužov a 38 
žien.
Z hľadiska vekového zloženia páchateľov bolo 13 malo-
letých páchateľov do 15 rokov. Mladistvých páchateľov 
od 15  do 18 rokov bolo 12.  Zvyšný počet páchateľov, 
teda 120 tvorili dospelí nad 18 rokov.
          
Pracovná zmena v roku 2012
  V čase rannej pracovnej zmene bolo evidovaných 
97 udalostí, v popoludňajšej 86 udalostí, v nočnej päť 
udalostí. V roku 2012 OP vykonávala nočné služby 
sporadicky, podľa potreby zamestnávateľa. Preto ne-
bolo možné zistiť páchanie skutkov, ktoré sa stávajú  
počas nočných hodín.  Z uvedeného dôvodu sa ako 
optimálne javí rozdeliť fond pracovného času OP  aj na 
nočnú pracovnú zmenu.
 
Plnenie úloh obecnej polície
    V roku 2012 Obecná polícia Klenovec ako  po-
riadkový útvar obce zabezpečovala verejný po-

riadok v obvode obce počas podujatí s hromadnou 
účasťou obyvateľstva, priamo v mieste konania ak-
cie, prípadne v okolí areálov, na prístupových komu-
nikáciách, v intraviláne obce organizovala parkovanie  
a dopravu. K hromadnému narušeniu verejného po-
riadku ani k  mimoriadnym udalostiam počas podujatí 
nedošlo.

Spolupráca obecnej polície s inými orgánmi
 Na úseku spolupráce s bezpečnostnými zložkami sa 
spolupráca  v porovnaní s predchádzajúcimi rokmi 
oslabila, najmä pri vykonávaní bežných, pravidelných 
činností smerujúcich k zabezpečeniu verejného po-
riadku, cielenému vyhľadávaniu  majetkových deliktov, 
realizácii prvkov situačnej prevencie,  ako aj na úseku 
pátrania po hľadaných osobách. Zo strany príslušníkov 
PZ SR v porovnaní s rokom 2011 klesol vlani  záujem 
o informácie pre operatívno-pátracie činnosti, ktoré 
pri svojej činnosti získali príslušníci OP. Dobrú spolu-
prácu sa podarilo prepojiť v spolupráci s organizačnými 
zložkami odboru poriadkovej polície OR PZ Rimav-
ská Sobota pri preventívnych akciách zameraných 
na potláčanie zneužívania návykových omamných 
látok a pouličnej kriminality, ako aj pri zabezpečovaní 
verejného poriadku v obci pri organizovaní verejných, 
kultúrnych, športových a iných podujatí, čo má po-
zitívny dopad na celkovú bezpečnostnú situáciu v ob-
vode OP Klenovec.
   V rámci spolupráce so súdmi, prokuratúrou, exekú-
torskými a notárskymi úradmi OP vykonala v roku 2012 
pre tieto inštitúcie 55 doručení, rozsudkov, príkazov, 
predvolaní, rozhodnutí a iných písomností,  ako aj 
správ o šetrení a zisťovaní aktuálneho pobytu osôb.
  Obec Klenovec sa roku 2012 ako jedna z obcí v 
okrese Rimavská Sobota zapojila do využívania práce 
obyvateľov obce odsúdených za spáchanie trestného 
činu, ktorým bol uložený trest povinnej práce. Využitiu 
predchádzalo uzavretie dohody o zabezpečení povin-
nej práce uzatvorenej  medzi Okresným súdom Rimav-
ská Sobota a Obcou Klenovec, ktorou boli upravené 
práva a povinnosti zmluvných strán pri zabezpečovaní 
výkonu trestu povinnej práce a určený druh, rozsah a 
miesto výkonu práce odsúdených. Na základe uza-
vretej dohody obec zabezpečila v roku 2012 výkon 
trestu povinnej práce piatim  odsúdeným. Druh a roz-
sah prác určuje obec. Dohľad nad výkonom práce a jej 
kvalitou ako aj nad pracovnou disciplínou odsúdených 
vykonáva z pove-renia starostky obce OP.

Preventívne aktivity 
   Od 9. do 12.mája 2012 vykonávala OP pohovory v 
rómskej osade o nebezpečenstve vypuknutiu smrteľnej 
choroby, a to besnoty z dôvodu premnoženého a 
nekontrolovaného stavu psov osade. Stav  psov sa 
eliminoval na minimum a naďalej sa kontroluje.
 V rámci preventívnych bezpečnostných opatrení
bola od 1.júna zabezpečená nepretržitá  24-hodinová

 (Dokončenie na 3. strane)

Ďalšie výrazné zhoršovanie bezpečnostnej situácie, zvyšovanie kriminality v obci

Činnosť obecnej polície v roku 2012
     Obecná polícia Klenovec ako poriadkový útvar obce v uplynulom roku vykoná-
vala svoju činnosť v dvojzmennom pracovnom režime. V roku 2012 úlohy obecnej 
polície  plnili len dvaja príslušníci z dôvodu dlhodobej pracovnej neschopnosti 
jedného príslušníka počas celého kalendárneho roka. 

(Dokončenie z 1. strany)
právomoc končí. 
3. Aktivita poslancov sa môže zverejňovať pro-
stredníctvom novín, na stretnutiach s občanmi na 
verejnom hovore alebo na obecných akciách, na 
ktoré sú poslanci a občania pozývaní, alebo sa 
občania môžu priamo zúčastniť zasadnutí obecných 
zastupiteľstiev.
4. Niektoré práce začínali neskoro na jeseň z toho 
dôvodu, že vybavenie všetkých náležitostí potreb-
ných k týmto prácam je zdĺhavé, a realizácia má 
určený čas ukončenia, ktorý sa musí dodržať. 
5. Chodník smerom od námestia k základnej škole 
sa bude rekonštruovať tento rok, už prebehli rokova-
nia a prípravné administratívne práce.
6. Kanalizácia je problém; spracovaný projekt nevy-
hovuje, nakoľko sú výškové rozdiely na uliciach, 
ktoré kanalizáciu nemajú, ale tento problém sa bude 
musieť tiež riešiť. No tu je nevyhnutná spoluúčasť a 
ochota občanov (aj finančná spoluúčasť). 
7. Investor, ktorý má stavať závod, tvrdí, že projekt 

je živý a stavať bude, len mu nejaký časový sklz 
spôsobila hospodárska kríza, stavebné konanie 
a jednania s bankami.  Po poslednom rozhovore 
by mali s výstavbou začať v druhej polovici roku 
2013. Dúfajme, že tento sľúbený termín bude už 
konečný. Hlavným prínosom by bolo vytvorenie pra-
covných miest, zvýšenie kúpnej sily obyvateľstva a 
tým zlepšenie podnikateľského prostredia, príchod 
ekonomicky činného obyvateľstva späť do obce, 
konkurencia v podnikateľskom prostredí zvýši mzdu 
zamestnancov, zvýšenie ceny nehnuteľností našich 
občanov, zvýšenie počtu detí v MŠ, ZŠ, a tým aj 
udržanie pracovných miest,  prísun finančných pro-
striedkov do obecnej kasy vo forme daní. Toto sú 
hlavné dôvody,  prečo sme o príchod investora tak 
bojovali, vytvorili mu podmienky aj kúpou pozemku 
a prečo nie je jedno či je v Hnúšti alebo v našej obci.
8. Návrhmi na riešenie bezpečnosti a parkovania na 
námestí  sa budeme  zaoberať.  
   V lete mali vodárenské spoločnosti v našej obci 
problémy s vodou. Tento problém sa však musí riešiť 

vopred, preto sme pozvali zástupcov vodárenských 
spoločností  na zasadnutie obecného zastupiteľstva 
a pozvali sme aj riaditeľa závodu Stredoslovenskej 
vodárenskej prevádzkovej spoločnosti, a.s., v Rima-
vskej Sobote, kde bolo ponúknuté poradenstvo a po-
moc pri riešení problému. Do dohodnutého termínu 
sa ozvala len jedna vodárenská spoločnosť z obce.
   No napriek všetkému úsiliu máme v obci „večných 
nespokojencov“, ktorí majú pocit že v obci sa nič 
nedeje. Ale kto nechce vidieť, ten nič nevidí! Ale v 
obci nepracuje len samospráva, je tu viac malých 
a stredných podnikateľov, ktorí vytvárajú pracovné 
miesta a v obci investujú finančné prostriedky. Rada 
by som  vyzdvihla aj nezištnú prácu členov z FS 
Vepor, športových  klubov, občianskeho združenia 
RODON, alebo neformálnych skupín dôchodcov, 
ktorí pracujú pre svojich priateľov a v prospech svo-
jho okolia. Klenovec aj v predchádzajúcom roku žil 
bohatým kultúrnym a spoločenským životom. Tento 
život organizovali aktívni občania, ktorí nešomrú 
doma, nečakajú, že im čosi spadne do lona, ale 
sami priložia ruku k dielu. Všetkým z úprimného 
srdca ďakujem.                      Mgr. Zlata Kaštanová                                                                                                                                        
                                                            starostka obce   

Polčas volebného obdobia



 Globálne otepľovanie našej planéty prináša 
nielen zvyšovanie priemernej ročnej teploty, ale 
aj následné klimatické zmeny, ktoré zapríčiňujú 
rôzne zmeny, ktoré zapríčiňujú rôzne výkyvy 
počasia tak v letných ako aj v zimných me-
siacoch. V lete sú čoraz častejšie badateľné 
striedania horúcich a chladných dní, obdobie su-
cha je striedané prietržami mračien, 
prívalovými dažďami i následnými 
povodňami, v zimných mesiacoch 
nám zase klimatológovia pred-
povedajú v našich končinách mierne zimy so 
snehom len vo vyšších polohách a pod.
  V posledných 2-3 rokoch boli zimy naozaj 
pomerne chudobné na snehovú prikrývku, 
tohtoročná zima sa však z týchto prognóz 
vyníma. Pomerne tuhá zima, sprevádzaná 
množstvom snehu, ktoré sa hádam dá porovnať 
len s obdobím počas 70-tych rokov, kedy boli 
ešte aj v školách vyhlásené tzv. ,,uhoľné prázdni-
ny“,  isto mnohých prekvapila. Mýlia sa teda vo 
svojich predpovediach klimatológovia, alebo je 
to len výnimka, ktorá potvrdzuje pravidlo? Nech 
je ako chce, tohtoročná zima sa vymyká z prie-
meru. Zaskočila a prekvapila mnohých. Radosť z 
množstva snehu majú isto deti, milovníci zimných 
športov a prevádzkovatelia mnohých lyžiarskych 

stredísk, ktoré konečne po niekoľkých rokoch 
môžu naplno využiť svoje kapacity. Množstvo 
snehu však narobilo problémy cestárom pri 
údržbe komunikácií, automobilom  na neu-
pravených vozovkách,  bežným občanom, mes-
tám a obciam pri odstraňovaní  návalov snehu 
z chodníkov a miestnych komunikácií. Tak je 

tomu aj v našej obci, kde narastali kopy snehu 
z chodníkov, ciest, verejných priestranstiev, ktoré 
spôsobujú problémy v doprave pre zúžené vo-
zovky, znemožňujú parkovanie áut, zhoršujú 
výhľad pri výjazdoch, chodníky zúžené na mini-
mum znepríjemňujú život chodcom, atď.  Proble-
matické je tiež čistenie chodníkov občanmi pred 
svojimi nehnuteľnosťami. Zaregistroval som, že 
sa pripravuje návrh zákona, ktorý zruší možnosť 
prenášania zodpovednosti obcí a miest pri čistení  
chodníkov na občanov, pretože chodník a miestne 
komunikácie sú majetkom obce a občan nemôže 
zodpovedať za cudzí majetok (v Čechách už ten-
to zákon platí). Aj z týchto dôvodov je potrebné, 
aby aj naša obec sa pre budúcnosť pripravila na 
ešte väčšie problémy pri odpratávaní množstva 

snehu, ktoré by bolo potrebné čo najskôr odviesť 
z komunikácií a chodníkov, aby ešte aj v jarných 
mesiacoch pri prirodzenom topení nezatekali až 
do mája  a v noci pri klesaní teplôt pod bod mrazu 
netvorili klziská. Ideálne by preto pre budúcnosť 
bolo zabezpečiť mechanizmy na odvoz na-
hromadeného snehu (nakladač, auto, fréza na 

chodníky). Iste, sú to značné finančné 
náklady, ktoré sa však budú musieť 
nájsť v rozpočte pre budúcnosť, 
ak sa chceme vyvarovať možno 

ešte väčším problémom pre nevyspytateľné 
počasie v zimných, ale aj v letných mesiacoch. 
Pre budúcnosť treba uvažovať aj o lepšom 
využití a organizovaní občanov pracujúcich na 
aktivačných prácach, aby boli využití naozaj na 
,,verejnoprospešné práce“ a svoj finančný príspe-
vok si zaslúžili, prípadne pri nárazových   prá-
cach využiť aj inštitút odsúdených za miernejšie 
trestné činy na výkon verejno-prospešných prác. 
Len hľadaním rôznych riešení sa včas obec vy-
hne tomu, aby v budúcnosti v letných či zimných 
mesiacoch v prípadoch rôznych výkyvov počasia 
následkom klimatických zmien bola pripravená 
na odstraňovanie ich následkov pre bezproblé-
mový život občanov.                           
                                                 Slavomír Hruška
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Klimatológovia sa mýlia?

(Dokončenie z 2. strany)
kontrola s technickým monitorovacím systémom na 
zabránenie vytvárania čiernej skládky v katastri obce, 
časť Chorepa, kde sa podarilo  vyhľadať a usvedčiť dve 
udalostí súvisiace s porušením zákona s nakladaním
 s komunálnym odpadom.
    Počas školského roku, resp.  v dňoch školského 
vyučovania bol počas rannej zmeny od 7.30 do 
8.00 hod. vykonávaný dohľad policajtmi OP nad 
bezpečnosťou školákov pri školách a prechodoch pre 
chodcov.

Preventívna aktivita pre seniorov:
Dávajte si pozor, keď ste vonku.  Ako sa chovať, 
keď ste okradnutý. Spravte svoj dom bezpečný. 
Pomáhajte si navzájom. Dajte pozor na podvod-
níkov. Preventívna aktivita: Nebuď vandal! Kto je 
vandal? Čo je vandalizmus? K vandalizmu dochá-
dza na základe rôznych podnetov. Nebuď  ľahostajný
k páchateľom násilia a vandalom.
Preventívna aktivita: 
Bezpečne cez ulicu! Naučme dieťa správne 
prechádzať cez cestu. Najprv premýšľaj. Zastav sa, 
používaj oči a uši. Počkaj, až budeš môcť bezpečne 
prejsť. Poobzeraj sa a počúvaj. Bezpečne prejdi cez 
cestu na druhú stranu.
Preventívna aktivita:
Riziká úrazov detí počas prázdnin. Dieťa - chodec, 
dieťa - cyklista, dieťa v motorovom vozidle, úrazy 
detí v domácnosti, športové aktivity  v úrazovosti 
detí,  pobyt pri vode,  nové prostredie. 

Fond pracovného času a personálne obsadenie
  Obecná polícia Klenovec ako poriadkový útvar obce  
v roku 2012 vykonávala svoju činnosť v dvojzmennom 
pracovnom režime. V období od 1. 1. 2012 do 31.12.  
2012 úlohy obecnej polície plnili dvaja  príslušníci 
OP, z dôvodu dlhodobej práceneschopnosti jedného 
príslušníka OP počas celého roku 2012.  Vzhľadom k 
perso-nálnemu stavu obecnej polície dosiahol odpraco-
vaný čas príslušníkov OP maximálnu možnú hranicu, a 
to vďaka pracovnej disciplíne a nízkej chorobnosti os-
tatných obecných policajtov. V roku 2012 pracovný čas 
v rannej zmene bol určený  od 7.30  do 15.15 hod. Pra-
covný čas odpoludňajšej zmeny bol určený od 14.00  
do 22.45 hod. V priebehu roka bola OP sporadicky 
zaraďovaná podľa potreby na nočné zmeny a zmeny 
cez sobotu, resp. nedeľu najmä počas kultúrnych, 
športových a spoločenských akcii,  ktoré sa konali 
v obci. Počas čerpania dovolenky, prípadne práce-
neschopnosti,  vykonával pracovné povinnosti jeden 
príslušník OP v rannej zmene. V odpoludňajšej zmene 
pracovali pravidelne dvaja príslušníci OP.

Analýza bezpečnostnej situácie a úrovne krimina-

lity v obci v roku 2012
  Na základe štatistického vyhodnotenia a porovnania 
úrovne bezpečnosti a štruktúry kriminality je možné 
konštatovať, že v základných ukazovateľoch sa počet 
evidovaných deliktov vo forme priestupkov a trestných 
činov v porovnaní s predchádzajúcim rokom 2011 pri 
počte 4 obecných policajtov,  ktorí riešili 295  evidovaných 
deliktov vo forme priestupkov a trestných činov, na 
jedného člena OP pripadalo 74 deliktov, v porovnaní 
s rokom 2012, v ktorom  činnosť OP  vykonávali dva-
ja  príslušníci, ktorí riešili 187 evidovaných deliktov 
vo forme priestupkov a trestných činov, na jedného 
príslušníka OP pripadá 94  evidovaných deliktov. Z uve-
denej základnej skutočnosti  vyplýva  celkové zvýšenie 
evidovaných deliktov v priebehu roku 2012 na člena OP  
v počte  20, a to sa nevykonávali nočné služby. Zásadný 
nárast evidovaných a riešených deliktov je však spôso-
bený najmä skutočnosťou zníženého skutočného stavu 
OP priamo vo výkone služby. V roku 2012 bol skutočný 
počet  vo výkone služby v počte 2 príslušníkov OP. Uve-
dený stav príslušníkov  je k počtu obyvateľov obce Kle-
novec nedostačujúci.  V roku 2011 bol skutočný počet 
príslušníkov OP  v počte 4 príslušníkov, ktorí pravidelne 
plnili úlohy pri zabezpečovaní verejného poriadku v 
obci, ochrane životného prostredia, poriadku, čistoty 
a hygieny v uliciach, iných verejných priestranstvách 
a verejne prístupných miestach, čim bola pravidelne 
zabezpečovaná zvýšená kontrola a prevencia v uli-
ciach a obvode obce počas celých 12 kalendárnych 
mesiacov.
  Pre zhodnotenie bezpečnostnej situácie a úrovne
kriminality je však dôležitejšie hodnotenie pro-
tispoločenskej činnosti z hľadiska kvalitatívneho 
zloženia  a foriem deliktov.  Z tohto hľadiska bolo v ob-
dobí rokov 2011 a 2012 badateľné výrazné zhoršenie 
bezpečnostnej situácie v obci a zvýšenie kriminalizácie 
obyvateľstva obce. Citeľný bol výrazný negatívny trend 
vo forme nárastu najzávažnejších foriem priestupkov, 
a to verbálnych a fyzických útokov, konfliktov a majet-
kových deliktov. Za účelom ďalšej stabilizácie situácie,  
resp. zabezpečenia priaznivého vývoja na úseku nápa-
du uvedených foriem deliktov sa ako nevyhnutnosť javí 
vytvorenie permanentného tlaku vo forme zabezpečenie 
nepretržitej prevádzky OP, čo však pri súčasnom 
personálnom obsadení nie je reálne. Zvýšenie 
počtu príslušníkov OP je žiadúce aj za účelom ne-
vyhnutnej zmeny organizácie práce príslušníkov 
OP, ktorí v posledných dvoch kalendárnych rokoch 
vykonávajú pracovnú činnosť v kombinovaných 7,5 
hodinových ranných a popoludňajších  pracovných 
zmenách, čo je stav dlhodobo neudržateľný.

Ciele a úlohy obecnej polície pre rok 2013
    Cieľ č. 1: efektívna práca obecnej polície
    Úlohy: - posilňovať priame pôsobenie obecnej 

polície v rizikových častiach obce, klásť dôraz na 
priamy výkon policajných činností v obvode obce                                                                                           
- rozdeľovať pracovný čas do pracovných zmien pre 
rok 2013 podľa analýzy a bezpečnostnej situácie za 
predchádzajúce obdobie, v súlade s požiadavkami 
zriaďovateľa, platnou legislatívou
- rozdelenie a početné obsadenie pracovných zmien 
prispôsobovať aktuálnej bezpečnostnej situácii tak, aby 
bola zabezpečená prítomnosť príslušníkov OP priamo 
v rozsahu jednej pracovnej zmeny každý pracovný deň                                                                                                                                         
- využiť možnosti spoločného výkonu služby s hliadka-
mi OO PZ Hnúšťa  v súčinnostných a bezpečnostných 
akciách     
                                                                                                    
   Cieľ č. 2: kvalitný výkon práce zamestnancov 
mesta na pracovisku obecnej polície
   Úlohy: - oboznamovať príslušníkov OP s platnou a 
novelizovanou legislatívou v súvislosti s ich   stano-
veným a dohodnutým druhom práce
- aplikovanie právnych noriem do praxe pri výkone 
právomocí príslušníkov OP
-  objasnenosť priestupkov udržať na čo najvyššej miere
   
   Cieľ č. 3: vytvorenie potrebných materiálnych 
podmienok pre prácu obecnej polície
    Úlohy: - pracovisko OP vybaviť 1 počítačovým vy-
bavením potrebným pre spracovanie písomnej agendy 
k objasňovaným priestupkom                                                                                    
- začať s obmeňovaním, dopĺňaním opotrebovaných 
a chýbajúcich výstrojných súčastí príslušníkov OP, 
chýbajúcich pri práci v akejkoľvek dennej a ročnej dobe
   
    Cieľ č. 4: kvalitný informačný tok, rýchla výmena 
presných informácii týkajúcich sa bezpečnosti so 
spolupracujúcimi zložkami
    Úlohy: - evidovať, rozdeľovať a ukladať doku-
mentáciu OP v súlade s platnou legislatívou 
(zákon o archívoch a registratúrach), registratúrnym 
plánom a poriadkom obce

  Cieľ č. 5: predchádzanie protispoločenskej čin-
nosti páchanej delikventami vekovej kategórie do 
18 rokov
    Úlohy: - vykonať preventívno-výchovné prednášky na 
školách, v inštitúciách v obvode obce
- pravidelne zabezpečiť,  monitorovať dodržiavanie 
obmedzení konzumácie a podávania alkoholu mládeži 
v reštauračných a pohostinských zariadeniach
- v dňoch školského vyučovania do 800 
hod. pravidelne vykonávať dozor a dohľad 
OP nad bezpečnosťou školákov pri školách                                                                                                       
-v dňoch školského vyučovania hliadkovou a obchôdz-
kovou činnosťou vyhľadávať záškolákov v obvode obce                                              
-  v rámci preventívnych aktivít rozšíriť možnosť spo-
lupráce OP  s Mestskou políciou Hnúšťa na úseku do-
pravnej výchovy v areáli dopravného ihriska v Hnúšti             

Činnosť obecnej polície v roku 2012

 Obecná polícia Klenovec
                                   (Redakčne spracované)



  Bolo to veru už hodne dávno, keď som sa prvýkrát 
stretla v Bratislave „Na mládeži“ s teológom Jankom 
Antalom, ktorý bol z Klenovca. - A kdeže je ten Kle-
novec, ? – opýtala som sa. Dnes by som si pomyslela, 
že je to dosť slabý rozhľad o slovenskom zemepise, ak 
som nevedela, kde a čo je to za obec. Ale vtedy som sa 
ešte viac-menej len rozhliadala po Slovensku, pretože 
som prišla z Dolnej zeme (z Rumunska) len pred dvo-
ma či troma rokmi.  Roky utekali, teológ doštudoval, 
odišiel na faru a mne sa tiež rysovala dobrá práca po 
skončení štúdia. Naše cesty sa znovu len skrížili, keď 
pri návšteve našej domácej fary mi prišiel s domácimi 
farárovcami gratulovať k maturite, nevediac vlastne, kto 
je tá maturantka. No keď to zistil – a potešenie bolo na 
obidvoch stranách – ani sme dlho neváhali a ja som sa 
už o Klenovci dozvedala vždy viac a viac, ba stala som 
sa tak trochu ako adoptovaná Klenovčanka. No krátko 
po svadbe som dostala aj prvé avízo nebezpečného 
stavu – farárovej manželky, pretože skôr, ako som nas-
túpila do prvého 
z a m e s t n a n i a , 
stala som sa 
„nespoľahlivou“ 
učiť, aby som vari zle nevplývala na deti a ideologicky 
ich nenavigovala „zlým“ smerom.
   Ale Klenovec sa mi stával stále bližším, aj keď len z 
príležitostných návštev. Spoznala som prekrásny kraj, 
okolité kopce, čo bolo pre mňa – írečitú dolnozemku 
– vzácne, lebo na „horniaky“ som dovtedy chodila len 
ak na výlet alebo nejaký kratší pobyt. A tu som sa doz-
vedala: kde je to Za Borovou, ktorý je Sinec, Vepor, že 
neďaleko je Tisovec, známy školou, ktorá až dodnes 
odchováva schopných študentov, ba aj Rimava tečie 
hneď „konča  Antalove dvora“. Už som vedela aj to, 
koľkí vzácni rodáci pochádzajú z Klenovca. Veď len z 
toho ročníka boli štyria farári; z oblasti literárnej vedy 
bratia Mináčovci, syn toho mladšieho je dnes svetovo 
známy režisér. Takže keď sme prišli do Klenovca, to sa 
pospomínali mnohí: pán učiteľ Tomo, zo dvora hneď 
manželia Moncoľovci, a len z toho dvora je hneď pekný 
počet lekárov. Dnes známa najmä televízna humoristka 

Vacvalová  má tiež korene po praslici v Klenovci. 
  Aj v divadelníctve urobili klenovskí ochotníci kus 
záslužnej práce, veď aj prvý či druhý hraný sloven-
ský film sa zásluhou filmára, ktorý sa bol vysťahoval 
do Ameriky, urobil práve v Klenovci. A rad ďalších od-
borníkov z rôznych oblastí, ktorí boli úspešní v celo-
slovenskom meradle: diplomat, akademický maliar, 
novinár, fotograf, ba mnohé osobnosti boli známe aj v 
cudzine. Je mi vzácna spomienka na stretnutie s mno-
hými spomenutými osobnosťami, hoci len na krátko.
 Aj vzácna „muzeálna pamiatka – mangeľ“ je vo dvore 
„u Károlíkov.“ Bolo by ešte mnoho čo spomínať o tom, 
čo som v spomínaní svokrovcov spoznala. Ale bol to aj 
kraj a dedina uvedomelých národniarov, občanov, ktorí 
sa aktívne zúčastnili aj v SNP. Po príchode do Klenovca 
sme sa obyčajne pristavili aj pri pamätníku spolužiaka, 
ktorý padol. Manžel mal tiež svoje spomienky z toho 
obdobia. A ešte niečo mne blízke som v Klenovci zis-
tila: že ho oslobodili rumunskí vojaci, teda akoby moja 

domovská armá-
da. Však je ten 
svet predsa len 
malý...

  Klenovec sa mi stal naozaj blízkym druhým domo-
vom. Vari nieto v našom dome miesta, kde by ho ne-
jaký predmet nepripomínal. A keď už prišla chvíľa, že 
sme sa s mojim drahým manželom Jankom Antalom – 
Klenovčanom, museli rozlúčiť, odchádzalo s ním od nás 
dobré klenovské srdce, Nadovšetko mi je vzácne, že ho 
vyprevádzali aj rodáci z Klenovca, mesta – či dediny? – 
o ktorej už dnes viem veľa, a som hrdá, že sa tak trochu 
aj ja cítim ako Klenovčianka (ba tak trochu teraz aj od 
gruntu). 
  Bolo by iste o čom spomínať, ale aj s radosťou 
konštatovať, že Klenovec sa aj dnes zveľaďuje, krásne 
je obnovený cirkevný areál, pekné je námestie. No 
ani kultúra neupadá, ako sa dozvedám z Klenovských 
novín, stále je aktívna mládež, športovci, cirkevné 
spoločenstvá. A tak mi nedá inak v týchto riadkoch ob-
zretia sa do Klenovca, len skončiť s prosbou: kiež Vám 
Pán Boh pomáha aj naďalej!               Zuzana Antalová
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S t ĺ p č e k
Pred 100 rokmi .../6
   Písal sa rok 1913. Do Klenovca 
prišla smutná správa z Ameriky: vo 
veku nedožitých 64 rokov zomrel 
Karol Salva. Čo vedia dnešní čitatelia 
Klenovských novín o tomto význam-
nom mužovi?
  Narodil sa 11. augusta 1849 v Lip-
tovskej Sielnici. Patril k odchovancom 
prvého slovenského evanjelického pa-
tronátneho gymnázia vo Veľkej Revúcej. 
Predčasná otcova smrť mu znemožnila 
pokračovať vo vysokoškolských štú-
diách. Po absolvovní učiteľského 
ústavu učil v rodnej obci a vyvíjal 
úspešnú učiteľskú a najmä redaktorsko-
organizačnú činnosť, ktorá sa šírila do 
celého Horného Uhorska. Tým vzbu-
dila nevôľu vtedajších mocipánov, a tak 
keď nastali pre jeho činnosť vážne pro-
blémy, usúdil, že bude lepšie, ak zmení 
miesto svojho pôsobenia. Úprimne sa 
potešil ponuke Štefana Marka Daxnera, 
inšpektora klenovskej ev. cirkvi, aby pri-
jal miesto učiteľa na vyššej chlapčenskej 
škole v Klenovci.
   Do Klenovca prišiel Salva ako 36-roč-
ný, plný tvorivých plánov. Klenovčania 
ho, ako vyplýva z listov matke a zná-
mym, veľmi pekne prijali. Tu učil 5. a 6. 
ročník s počtom 152 žiakov. Popritom 
naďalej pokračoval vo svojej národno-
buditeľskej činnosti a venoval sa tiež 
práci v obci, bol predsedom “Vzá-
jomnej pomocnice”. Pravdaže, bol aj 
organistom. Jeho práca bola tŕňom v 
oku vrchnosti a tak si našli zámienku 
na perzekúciu a prenasledovanie jeho 
rodiny. Napriek podpore Klenovčanov a 
obhajobe Š. M. Daxnera proti súdnemu 
výroku odchádza v roku 1888 z Klenov-
ca. Ostáva prakticky bez prostriedkov 
obživy. S pomocou priateľov odišiel do 
Osijeku, kde sa vyučil za kníhtlačiara 
a tiež s ich finančnou pomocou v 
Ružomberku založil vlastnú tlačiareň. 
Salvova tlačiareň za roky 1888 – 1909 
vydala 258 titulov v celkovom náklade 
750 000 výtlačkov. Väčšinu z nich tvorili 
ľudovýchovné, pedagogické, kultúrno-
osvetové a náboženské tituly. Ďalej 
vydával osvedčené ľudové kalendáre, 
medzi nimi aj Tranovský evanjelický 
kalendár, ktorý od roku 1901 nepretržite 
až dodnes vychádza v Tranosciu. Aj 
početné časopisy boli venované peda-
gogickým problémom, vzdelávaniu 
učiteľov, ale aj ľudu a detí. 
  Na začiatku 20. storočia sa finančná 
situácia tlačiarne zhoršila natoľko, že 
v roku 1909 bol Salva nútený ukončiť 
jej činnosť. 60-ročný Salva musel opäť 
hľadať novú existenciu. Nádej videl v 
odchode do Ameriky, kde vzal so sebou  
len najstaršieho syna. Neskôr prices-
tovala za ním aj manželka so siedmimi 
deťmi. V roku 1910 ukončil štúdium 
teológie a odvtedy až do smrti pôsobil 
ako evanjelický farár na niekoľkých mie-
stach v USA, naposledy v Clevelande.
  V januári 1913 sa pri návšteve chorého 
ťažko zranil pri páde zo schodov a 
zomrel 21. januára. Na jeho náhrobok 
vďační krajania napísali: Horlivému 
kňazovi, spisovateľovi a učiteľovi slo-
venskému venujú jeho slovenskí ctitelia.
  V našom klenovskom cirkevnom zbore 
sme mali slávnostné služby Božie pred 
20 rokmi, a to v nedeľu 31. januára 
1993, na ktorých kázal náš rodák, dô-
stojný brat biskup ZD Ján Antal. Tento 
rok sme si uctili pamiatku Karola Salvu v 
nedeľu 20. januára na službách Božích. 
Veď jeho meno nesie nielen klenovské 
námestie, ale aj náš Zborový dom.                   
                                 Anna Germanová

Spomínanie na Klenovec

Vo fašiangovom sprievode sa objavili najrôznejšie masky.

Heligonkári si do svojej partie pribrali zaujímavého spoluhráča.

F a š i a n g y 
sa skončili 
  Aj tento rok 8. februára sa s 
fašiangovým obdobím už tradične 
rozlúčili členovia folklórnych 
súborov z Rimavskej Soboty 
(DFS Lieskovček, DFS Hájik) 
a Klenovca (DFS Mladosť, FS 
Vepor – heligonkári). Fašiangy 
sa začali veselými fašiangovými 
pochôdzkami mestom Rimavská 
Sobota (CVČ Relax – železničná 
a autobusová stanica RS – 
Kaufland – námestie – CVČ Re-
lax). Fašiangujúci, oblečení v 
ľudových krojoch, či tradičných 
fašiangových maskách ako turoň, 
kôň, smrtka, medveď, cigánky ro-
zveselili všetkých ľudí v meste. 
 Fašiangové pochôdzky vyvr-
cholili kultúrnym program na 
Hlavnom námestí, kde sa pred-
stavili všetky kolektívy  krátkym 
programom. 
 Účinkujúci si na záver deň 
spestrili posedením v CVČ Re-
lax, kde sa pohostili čajom a 
fašiangovými šiškami, ktoré v 
rámci tvorivej dielne pripravili 
študenti Spojenej školy z Rima-
vskej Soboty v spolupráci s 
Gemersko-malohontským osve-
tovým strediskom.           GMOS



    V klenovskom kultúrnom dome bol ešte 19. de-
cembra m.r. veľmi zaujímavý koncert. Už názov 
vzbudzoval pozornosť: NÁŠ ŽIVOT  S  BOHOM 
– AMARO  DŽIVIPEN  LE  DEVLEHA.
  Slovensky aj rómsky. Rómovia aj Slováci spie-
vali v obidvoch jazykoch jednoduché kresťanské 
piesne. Nebol to koncert na pobavenie, ale na 
zamyslenie. Rómska skupina z Cinobane prišla 
zaspievať a porozprávať o svojich zmenených 
životoch. O tom, ako sa dajú problémy v živote 
riešiť, nie od nich utekať. Nemuseli nám ani veľmi 
opisovať ťažké sociálne pomery v rómskej komu-
nite, pretože ich dôverne poznáme aj v Klenovci. 
Títo mladí ľudia rozprávali, kto im pomohol. Na 
prvom mieste to neboli peniaze, ani jedlo, ani 
práca, ani bývanie, ale Ježiš. Tie spomínané veci 
sú až na ďalších miestach. Samozrejme treba 
naplniť všetky potreby človeka, ale bez Ježiša – 
tak to hovorili a spievali – by to nedokázali. 
   Ján nám vyrozprával tento svoj príbeh: 
  - Žil som s priateľmi v partii. Alkohol, zábava, 
drogy, to bol náš život. Krádeže a bitky ma 
doviedli pred súd a k podmienečnému odsúdeniu. 
Ale človek pod drogami už ani dobre nerozmýšľa. 
Pokračoval som v krádežiach, surových bitkách a 
zase ma čakal súd. Vedel som, že za podmien-
kou ide nepodmienečný trest. Tváril som sa, že 
mi je to jedno, v partii je to spôsob, ako postúpiť 
hore; ale nebolo mi to celkom jedno. Povedal 
som o tom, čo ma čaká, rómskemu priateľovi 
Jožkovi (Ján nie je Róm). Viete, čo mi povedal? 
Povedal, že pozná niekoho, kto mi môže pomôcť. 
Aj keď som nebol celkom triezvy, pochopil som, 
že pozná niekoho z právnických kruhov. Viem, 
ako som zvedavo vykríkol: - Kto je to? Kde býva? 
Viete, čo mi Jozef odpovedal ? - Je to Ježiš! - 
Nerob si zo mňa žarty, nepoznáš ma..., - odvrkol 
som nahnevane a sklamaný som odchádzal. 
Jožo ešte za mnou volal:  - Ježiš naozaj pomáha 
a miluje ťa, budeme sa za teba modliť! - Buď 
už ticho,-  zavolal som namiesto pozdravu. Na 
druhý deň ma čakal súd, v noci nie a nie zaspať. 

Rozmýšľal  som o všeličom, aj o Ježišovi, ale 
ako a čo robiť, keď nič o ňom neviem, nepoznám 
ho. Viem, že som povedal do tmy niečo také, 
že:  - Ježiš, ak si, tak mi nejako pomôž, bojím 
sa! Nevyspatý som si ráno zobral zopár vecí do 
igelitky a šiel som. Bez záujmu som si vypočul, 
kto som, a čo som robil proti zákonu... - Ján, dám 
vám ešte jednu šancu v živote,-  bolo počuť hlas 
sudkyne,  - ale nechcem vás tu na súde viac 
stretnúť! Stál som, a čakal, lebo tie slová nemohli 
patriť mne. Sudkyňa sa opýtala: - Rozumeli ste 
ma? Dávam vám ešte šancu, neodsudzujem vás, 
choďte a využite túto možnosť!  Tak som šiel, aj 
keď som ničomu nerozumel. Na chodbe som sa 
rozplakal ako malý chlapec. Ľudia sa na mňa 
súcitne pozerali a asi ma ľutovali, že som dostal 
tvrdý trest. Potom som už vybehol z budovy súdu 
a bežal a bežal, až k Jožkovi. Volal som: - Nebol 
som odsúdený! Ježiš to zariadil! Takto to bolo, ja 
nepotrebujem už žiadne iné dôkazy či Boh exi-
stuje. Boh mi veľmi pomáha v živote. Už ho lepšie 
poznám a som rád, že mi vládne on a nie drogy.
   Pred ďalším blokom piesní som sa pozrel aj 
medzi divákov v kinosále (celkom pekná účasť) 
a okrem iných Klenovčanov som zbadal aj pani 
starostku s manželom. Myslím si, že sme si 
ten koncert užívali. Aj typického Róma  Dávida, 
ktorého gitara poslúchala a s chuťou aj spieval. 
Z pódia smelo oslovoval gádžov aj cigánov a 
pretože ho poznám aj osobne, prezrádzam, 
že to bol predtým veľmi nesmelý chlapec. Po-
rozprával nám zo svojho života aj o tom, ako 
študoval na strednej škole v Brezne. Prvý polrok 
sa venoval aj škole, ale potom všeličomu inému. 
Našiel si priateľov a priateľky. Zábava a alkohol 
sa stali všetkým. Na školu nezostával  vôbec 
čas. Známky a neospravedlnené hodiny doma 
úspešne tajil. Všetko prasklo na konci školského 
roku. Vysvedčenie otca veľmi sklamalo. Dal mu 
to pocítiť. Doslova. Tak, ako to vedia vybaviť cigá-
ni – ručne a s krikom. - Chápem otca, - povedal 
Dávid. Čo bolo ďalej ? Stretol sa v Závadke v tom 

čase sklamania zo seba samého s Rómami, ktorí 
uverili v Ježiša a ich život nabral úplne iný smer. 
Začal chodiť na stretnutia, kde veľa spievali, roz-
právali sa, čítali z Biblie, modlili sa. Najviac ho 
bavilo spievať, pretože rád hrá na gitaru. Netrvalo 
dlho a odovzdal svoj život Ježišovi. Nemal to vô-
bec ľahké. Dávid hovoril: - Ľahko je padnúť dolu, 
ale odpichnúť sa hore bez Ježiša a ľudí, ktorí mi 
pomáhali, by som nedokázal. Ježiš ma prijal nie 
preto, že by som bol výnimočný, práve naopak. 
A vôbec som si nevedel rady s vinou, ktorú som 
cítil za pokazený život doteraz. Potreboval som 
odpustenie. Dostal som ho. Dostal som novú 
šancu.  Pozrite sa na mňa, ja Róm zo Závadky, 
viem anglicky, bol som v Anglicku, v Amerike, rok 
som študoval na biblickej škole v Prahe, teraz bý-
vam a pracujem v Klenovci. Keby nebolo Ježiša, 
nič z toho by som nezažil. Ježišu, ďakujem, 
ďakujem ti. Si živý, mocný môj Pán. Ach, ako 
som rád, že som milovaný! To už Dávid prešiel 
do spievanej formy rozprávania.
   Po koncerte si podávame ruky s týmito šťast-
nými ľuďmi. Sú takí? Vyzerajú tak! Nie sú ešte 
za vodou. Sú pred nimi zložité otázky. Kde budú 
pracovať? Kde budú bývať? Vyzerá to s týmito 
Rómami nádejne aj preto, lebo nehľadajú na 
prvom mieste sociálnu pomoc, ale niečo hlbšie, 
niečo duchovné. Účinkovali: Jozef, Júlia, Stanka, 
Katka, Tamara, Michal, Ján, Ondrej, Matej, Zuz-
ka, Peter, Dávid.
  Ako hodnotím tento predvianočný koncert? 
Hudobne to bolo veľmi dobre a nejaké falošné 
tóny som nezachytil. Obdivujem odvahu týchto 
mladých, že zorganizovali takéto vystúpenie 
bez veľkých skúseností a veľkej reklamy. Iste 
to súvisí s dôverou v Boha, o ktorom spievali. 
Hviezda koncertu nebola viditeľná. V ten večer z 
mladých rómskych úst a sŕdc  bolo počuť a vidieť 
pravdu o tom, že im sa Ježiš narodil, on proste 
prichádza tam, kde ho najviac potrebujú. Zdá sa 
to všetko také jednoduché?  Možno je to aj preto, 
že mladí ľudia všeobecne sú odhodlaní všetko 
skúsiť. Títo skúsili všeličo, aj Ježiša. Verím im, 
že toto svoje rozhodnutie neľutujú a preto o ňom 
rozprávajú. Lebo viera v Boha je cesta, je to 
hľadanie.                                               Ján Kováčik

   Miestne kultúrne stredisko pri obci 
Klenovec, Občianske združenie 
RODON Klenovec a Špeciálna 
základná škola v Klenovci po štvrtý 
krát pripravili v našej obci podujatie 
TALENT KLENOVCA. 
  Súťaž bola vyhlásená v decem-
bri minulého roku, na základe toho  
prebehlo v januári výberové  kolo. 
Súťažiacich vyberali zástupco-
via všetkých organizátorov a s 
odbornou pomocou Janky Mrn-
kovej, učiteľky Špeciálnej základnej 
školy sa pripravovali na záverečný 
súťažný podvečer.
   Súťažiaci tanečníci, speváci, ale
aj muzikant si pripravili pestrú 
paletu programu, ktorou priniesli 
radosť  v poslednom fašiangovom 
dni  tohto roku do sály Kultúrneho 
domu v Klenovci. 
 Jednotlivé vystúpenia hodno-
tili členovia poroty, a to: Roman 
Rozkoš - seniorálny kaplán ECAV 
v Klenovci, Ján Jakub - tanečník 
tanečnej skupiny ECHO z Hnúšte, 
Ján Deme - primáš ľudovej hudby 
FS Vepor z Klenovca.
   O Talent Klenovca sa uchádzali: 
Kristína Radičová, Margarétka 

Oláhová, Ľubomíra Radičová, Bri-
gitka Cibuľová, Diana Radičová, 
Jana Cibuľová, Nataša Oláhová, 
Mária Oláhová, Kevin Cibuľa, Ján 
Tomáš, Ondrej Radič, Ján Cibuľa, 
Jesika Čonková, Anežka Cibuľová, 
Sandra Radičová, Jozef Bulka, 
Alžbetka Váradiová.
  Hosťom podujatia boli tanečníci 
skupiny ECHO a BZUČO z Hnúšte 
a muzikanti z hudby KLENOVEC 
-GYPSI BAND z Klenovca. Ta-
lentom Klenovca 2013 sa stali 
tanečníci Ján Cibuľa s tancom 
HIP-HOP, Kevin Cibuľa, Ján Tomáš 
a Ondrej Radič s tancom BREAK 
DANCE a heligonkár Jozef Bulka.
 Všetkým zúčastneným ďaku-
jeme za krásne popoludnie 
a tešíme sa na ich ďalšie vy-
stúpenia pri iných kultúrno-
spoločenských podujatiach.
                                               - SZ -
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Koncert bez hviezd

Talent  Klenovca 2013

Upozornenie 
Uzávierka najbližšieho vy-
dania Klenovských novín 
bude 26. apríla 2013.Obidve snímky sú zo 4.ročníka súťaže Talent Klenovca 2013.



  V dolnozemskom nárečí sa pod 
slovom halušky rozumejú rezance, 
ktoré bývajú často na jedálnom 
lístku. A tak keď sme v rodin-
nej škole mali na hodine varenia 
pripraviť halušky, ja som prirodzene 
očakávala tie moje rezance. Mala 
som ich, a aj stále mám, rada, či 
už so slanou alebo sladkou posýp-

kou. Takže klasické zemiakové 
bryndzové halušky ma prekvapili. 
Spolužiačky si na nich veľmi po-
chutnávali, no ja som im veru neve-
dela hneď prísť na chuť, najmä pre 
ich ovčiu - bryndzovú chuť. 
  Po zásnubách - v tých časoch to 
bol ešte rodinný obrad, aj rodičia 
sa pritom spoznali - sme sa vybrali 
do Klenovca. A snúbenec Janko 
Antal „objednal“ doma na večeru 
čo lepšie? Slovenské bryndzové 
halušky ! Iste, boli dobré, ale ja som 
k nim ešte nenadobudla nejakú pozi-
tívnu chuť, ale chváliť sa patrilo! Tak 
mi aj prilepšili, doložili z nich ešte 
a poliali výdatne aj škvarčičkami. 
A ja som ich aj z úcty k hostiteľke 
statočne zjedla.... Trvalo mi potom 
dosť dlho, kým som si trúfala  už vo 
svojej kuchyni pripraviť originálne 
slovenské halušky. Ale postupne 
som im prišla na chuť a dnes by som 
asi nepohorela ani ako hostiteľka s 
haluškovým menü, lebo som ešte 
vylepšila ich chuť, ale neprezradím 
svoj recept... Myslím, že by chutili aj 
klenovskému hosťovi. 
                             Zuzana Antalová
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  V sobotu 2. februára sa v našom 
kultúrnom dome konal  už tradičný 
osvetársky ples, ktorý organizuje 
Miestne kultúrne stredisko pri Obci 
Klenovec. Tohto roku sa plesu 
zúčastnila aj starostka obce   Zlata 
Kaštanová a zástupca starostky Ján 
Dovala. Po otvorení a úvodnom tan-
ci riaditeľa  MKS Jaroslava Zvaru s 
manželkou ples pokračoval voľnou 
zábavou. 
  O dobrú náladu sa do ranných 

hodín starali členovia hudobnej sku-
piny Syntakt z Poltára. V kultúrnom 
programe sa predstavili tanečníčky 
z tanečného klubu Nagira z Rima-
vskej Soboty. Za dobrú pohodu, 
prípravu podujatia, patrí vďaka 
všetkým dobrovoľníkom, ktorí sa na 
príprave podieľali, a tiež študentom 
herectva z Banskej Bystrice, ktorí 
ples sprevádzali hovoreným slo-
vom. Už teraz sa tešíme na stretnu-
tie o rok.                                   -  jz - 

Časť spokojných účastníkov osvetárskeho plesu v Klenovci. 

Osvetársky ples

  Tohoročnú plesovú sezónu v Ri-
mavskej Sobote otvoril 6. Benefičný 
ples nadácie Nádej Martinka 
Sucháča. Konal sa 19. januára v 
dome kultúry. Mottom plesu boli 
slová básne, ktoré napísala Elena 
Trnavská z Klenovca pre trvalú spo-
mienku na mladého študenta Mar-
tinka, ktorý prehral boj s rakovinou: 
V šumení vetra vznáša sa smútok 
matky,
modlitbou volá dieťa spiatky 
 a láskou, ktorú mu dať chcela,
 len mohyla je ovenčená.                         
Chcem s touto ženou roniť slzy,
poznávať bolesť, čo ju dusí, 
a potom vstať a ukryť rany 
a s láskou, ktorá všetko chráni,
pomáhať tam, kde pomôcť treba. 
Pridaj sa k nám, to volám Teba.
  Ples slávnostne otvorili manželia 
Zlata a Ľudevít Sucháčovci, Mar-
tinkovi rodičia, zakladatelia nadá-
cie Nádej Martinka Sucháča, ktorá 
pomáha deťom chorým na rakovinu. 
Ples moderovali Lucia Barmošová a 

Martin Nikodým. V kultúrnom pro-
grame účinkovali: Peter Stašák, 
Pavol Stašák, Silvia Klimentová 
a Peter Kliment, Peter Armstrong 
Ondria, humoristi Robo Kajzer a 
Peter Meluš, Kristína Ráczová a 
Marián Sivák- akademickí majstri 
SR v latinsko-amerických tancoch, 
Dominika Rošková a Jaroslav 
Obona - finalisti majstrovstiev SR v 
10 tancoch, Impulz-klub tanečného 
športu Rimavská Sobota. Prekvape-
ním večera bol spevák z Afganista-
nu Sana Furmoly, žijúci v Mníchove, 
ktorý zaspieval skladbu pre pani 
Sucháčovú a jej syna Martinka, 
ktorý je v nebi. O scenár a réžiu 
sa postaral Stano Gurka. Večerom 
sprevádzala kapela Petra Stašáka, 
ľudová hudba a tanečníci Folklórne-
ho súboru Vepor z Klenovca. Na 
benefičnom plese zástupcovia 
nadácie Nádej Martinka Sucháča 
odovzdali špeciálny zdravotný vozík 
postihnutému dieťatku Adamkovi 
Kosztúrovi.                                 - jz - 

6. benefičný ples nadácie „Nádej Martinka Sucháča“

Aj s klenovskou pečaťou

KOŠICE TOUR
Dňa 31. januára  sa heligonkári 
FS Vepor Ján Kožiak a Peter 
Brádňanský, sólistka speváčka 
Lucia Zvarová a tanečný pár 
Lucia Zvarová a Jozef Bulka 
predstavili v sprievodnom pro-
grame  20. ročníka medzinárod-
nej výstavy cestovného ruchu 
a regiónov. Táto výstava sa 
konala v dňoch 30. január až 
1. február pod názvom KOŠICE 
TOUR 2013 v zrekonštruovanom 
hoteli Centrum v Dome tech-
niky. Klenovčania sa predstavili 
v polhodinovom programe, 
ktorým prezentovali hlavne Kle-
novec a región Gemer – Malo-
hont. 

(Dokončenie z 1. strany)
začala ochutnávka zabíjačkových 
výrobkov. Každý mal možnosť 
ochutnať,  bol o to záujem a  výrobky 
boli chutné, svedčili o tom prázdne 
stoly a pochvalné  reči návštevníkov 
fašiangovej zabíjačky. 
 Ďalej program pokračoval 
fašiangovými pochôdzkami po obci, 
ktoré začali  od kultúrneho domu. 
Jeden sprievod fašiangových ma-
siek tvorili členovia DFS Mladosť 
a Zornička a druhý členovia FS 
Vepor. Medzi fašiangovými maska-
mi nemohli chýbať kôň, medveď, 
turoň, vodník, smrtka, cigánka, 
bubeník, žena s košiarom, a mnohé 
iné. Fašiangové sprievody prešli 

skoro celý Klenovec a detský 
fašiangovníci končili  sprievod  na 
výročnej poľovníckej schôdzi a v 
zborovom dome ECAV. Potom prišli 
do kultúrneho domu na teplý čaj so 
šiškami. Od 18.00 hod. mali občania 
možnosť prísť sa zabaviť  s ľudovou 
hudbou FS Vepor, čo ale nevyužili 
a tak malé zoskupenie vytrvalých 
a dobrej nálady chtivých si zaspie-
vali s hudbou či heligónkou. Obec 
chcela touto akciou pripomenúť 
predovšetkým mladšej generá-
cii fašiangové tradície spojené aj 
so zabíjačkami, a aj v tejto rýchlej 
dobe navodiť príjemnú atmosféru 
pri stretnutí s priateľmi, pri ľudovej 
pesničke a ochutnávke.         - mks - 

Fašiangová zabíjačka  

Moje prvé halušky 

     Zbor pre občianske záležitosti 
(ZPOZ) obce Klenovec organi-
zuje a vykonáva pre občanov 
obce obrady a slávnosti, ktoré 
sa viažu na jubilejné udalosti v 
živote občanov a spoločenský 
život v obci. Jeho činnosť 
je zameraná na obrad uvíta-
nia detí do života, uzavretie 
manželstva, rozlúčku so zo-
snulými, občianske slávnosti 
pre deti,  mládež, pre starších 
spoluobčanov a príležitostné 
akcie vykonávané obcou.
  ZPOZ pri Obecnom úrade  v 
Klenovci účinkoval v priebehu 
roka 2012 na  dvoch obradoch 
uzavretia manželstva v obrad-
nej miestnosti obce, na   uvítaní 
nášho  malého občana do života  
a zúčastnil sa na 13 občianskych 

rozlúčkach s občanmi našej 
obce. Okrem toho zorganizoval 
v obradnej miestnosti obce Deň 
učiteľov, rozlúčku predškolákov 
s materskou školou, prijatie 
vedúcich súborov v rámci 34. 
ročníka GMFS, krst knihy, malé 
spomienkové slávnosti na na-
šich významných rodákov a 
podieľal sa na zorganizovaní 
Mesiaca úcty k starším. Vede-
nie obce i touto cestou ďakuje 
členom ZPOZ-u  pri Obecnom 
úrade v Klenovci  Jánovi Pia-
terovi, Anne Koldrásovej, Elene 
Mináčovej, Jánovi Oláhovi a 
Slávke Oláhovej, ktorí svojou 
aktívnou účasťou  prispeli k 
dôstojnému uskutočneniu orga-
nizovaných podujatí.
                         Ružena Kováčová

Činnosť ZPOZ v roku 2012

Na snímke sú hostitelia plesu nadácie Nádej Martinka Sucháča 
manželia Sucháčovci (v hornom rade v strede) s reprezentantmi Kle-
novca manželmi Zvarovcami a členmi súboru Vepor.



      Pády sú u ľudí vo vyššom veku časté a ich výskyt 
vekom narastá. Postihujú 20 – 30% osôb vo veku 
65 – 70 rokov a až 50% ľudí nad 85 rokov. Pri 
úrazoch v domácnosti nejde o nedostatok skúse-
ností starého človeka, ale skôr o poškodenie 
fyzického a duševného zdravia. Najčastejšie je 
na vine porucha nervového systému. Seniorom 
klesá svalová sila, znižujú sa dotykové zmysly a 
zhoršuje sa zmysel pre polohu. Preto sa často 
potkýnajú a padajú, čo zapríčiňuje zlomeniny, 
najmä zlomeninu krčka stehnovej kosti. Preja-
vujú sa i poruchy zmyslových orgánov, často sú 
to prvé príznaky nastupujúcej staroby. Týka sa to 
predovšetkým zraku, sluchu, chuti a 
čuchu.
   Rozdelenie pádov podľa príčiny: 
1. pády z vnútorných príčin: pri ocho-
reniach vnútorných orgánov
2. pády z vonkajších príčin: zlé osvetle-
nie, klzká podlaha, nebezpečenstvo 
zakopnutia – pokrovce na podlahe, zle vybavená 
kúpeľňa – nie sú držadlá, nevhodná podlahová 
krytina, nevhodná obuv, napr. šľapky, chýbanie 
vhodných pomôcok na zlepšenie bezpečnosti 
chôdze, používanie ortézy. Časť pádov vzniká 
pri nevhodnej a nebezpečnej aktivite, napríklad 
práce na stoličke, rebríku, požitie alkoholu...
   Rizikové faktory pádov: vek - poruchy chôdze 
- poruchy pozornosti - užívanie viacerých liekov 
naraz - užívanie nevhodných liekov v starobe
    Komplikácie pádov: u 10- 15% pacientov dôjde 
v dôsledku pádu k poraneniu mäkkých tkanív, 
ktoré si vyžaduje lekárske ošetrenie. U 3 -5% je 
pád príčinou zlomeniny. Časté sú aj poranenia 
hlavy, z ktorých až 3% si vyžadujú pobyt v nemo-
cnici. Pády sú najčastejšou príčinou úrazov, ktoré 
sú piatou najčastejšou príčinou smrti starých ľudí. 

Osamelo žijúci starší ľudia sú po páde ohrození 
podchladením a zápalom pľúc s následnými 
komplikáciami. Významné sú aj psychologické 
dôsledky pádov, pre strach z opakovaného pádu 
starší ľudia obmedzujú fyzickú aktivitu, čo môže 
viesť k zhoršeniu pohyblivosti až k imobilite.
   Vyšetrenie: po každom páde by mal byť senior 
vyšetrený lekárom, aby sa vylúčilo akútne ochore-
nie, systémové ochorenie alebo metabolická 
porucha. Veľmi dôležité je funkčné zhodnote-
nie stavu seniora, zhodnotenie sebestačnosti, 
chôdze a rovnováhy. Na toto vyšetrenie sa 
používajú rôzne testy.

Starostlivosť o osoby s opakovanými pádmi: 
cieľom starostlivosti je prevencia pádov a mini-
malizácia následkov pádov. Dôležitá je zdravotná 
výchova pacientov, zameraná na správanie sa 
po páde. Riziko zlomenín stehnovej kosti znižujú 
mäkké koberce v byte a chrániče bedrových 
kĺbov.
Opatrenia používané na prevenciu pádov: 
úprava životného prostredia: dostatočne vysoké 
stoličky s opierkami na ruky, vhodne rozostavaný 
nábytok, držadlá v kúpeľni, nadstavec na WC, 
protišmykové rohože, dostatočné osvetlenie, 
označenie okrajov schodov, starostlivosť o dobrý 
stav pomôcok /zodraté gumy, čisté sklá v okulia-
roch.../, poličky na odkladanie vecí vo výške pása 
až očí
- úprava životného štýlu: stávať pomaly a pri-

držať sa niečoho pevného, obliekať si dolnú 
časť tela posediačky, neponáhľať sa a neotáčať 
sa, nechodiť v ponožkách na tvrdom podklade, 
nechodiť po vlhkom povrchu, nenosiť bremená, 
močová fľaša, resp. prenosné WC na noc, neliezť 
na stoličku, nepiť alkoholické nápoje
- úprava v užívaní liekov
- správna liečba chorôb, ktoré spôsobujú pády
- rehabilitácia
- pomôcky: paličky, barly, chodítka, elastické 
pančuchy, ortézy, chrániče bedrových kĺbov
K nebezpečným činnostiam patrí rýchle vstá-
vanie, záklon hlavy, chôdza dolu schodmi, 

ponáhľanie sa osoby s poruchou hyb-
nosti...
  Veľmi dôležité sú aj preventívne 
prehliadky u všeobecného lekára, 
ktoré odhalia rôzne celkové 
ochorenia vrátane metabolických. 
Spočívajú v dôkladnej anamnéze 

– rozhovor o chorobách vyskytujúcich sa v ro-
dine, o prekonaných chorobách, o súčasných 
ťažkostiach, následne je pacient starostlivo 
vyšetrený /prezretie kože tela, zhodnote-
nie svalového korzetu, vyšetrenie výstupov 
hlavových nervov, prehmatanie krku, posluchové 
vyšetrenie srdca, dýchacích orgánov a brucha, 
palpačné vyšetrenie brucha a inšpekcia dolných 
končatín. Následne sa vykoná Ekg vyšetrenie, 
odoberie sa krv na stanovenie rôznych parame-
trov, vyšetrí sa moč, v prípade potreby sa vyšetrí 
stolica na skryté krvácanie, vykoná sa antropo-
metrické vyšetrenie – hmotnosť a výška a zmeria 
sa krvný tlak.
S rastúcim vekom stúpa počet pádov s vážnymi 
následkami, preto nezanedbávajme prevenciu!                                                                                                                                       
                                 MUDr. Vladimíra Ostricová 
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Zdravotnícke okienko
Pády u starých ľudí

   Na salašoch okrem hrudového 
syra, ktorý sa nechával sušiť na 
polici (podišiari) v zadnej časti ko-
liby a používal sa na spracovanie 
bryndze, sa vyrábali aj údené syry 
(oštiepky) a parené syry (parenice). 
V Klenovci vyrábali aj široko-ďaleko 
známe syrce. Postup pri ich výrobe 
z čerstvého syra bol rovnaký ako 
pri výrobe oštiepkov, iba syrce mali 
tvar okrúhlych bochníkov, na spod-
nej strane ozdobených ciframi. 
Na rozdiel od oštiepkov sa syrce 

neúdili, ale sa sušili na drevenej 
polici približne päť dní, pričom sa 
pravidelne obracali spodnou časťou 
navrch. Syrce boli veľké, mali až do 
dvoch kilogramov. Dobre vysušené 
vydržali aj niekoľko mesiacov, ale 
na zimu sa väčšinou neodkladali. 
Pri nedostatku ovčieho mlieka sa 
syrce vyrábali aj z kravského mlieka 
alebo zo zmiešaného s ovčím 
mliekom. Výrobou syrcov sa Kle-
novec v minulosti preslávil v celom 
hornom Uhorsku.    Július Molitoris

  Ešte po prvej svetovej vojne, v 
období prvej Československej re-
publiky, sa doprava tovarov, su-
rovín a ľudí vykonávala na vozoch 
ťahaných volským alebo konským 
záprahom. Automobil na svoje do-
minantné uplatnenie čakal až do tri-
dsiatych rokov minulého storočia. 
Organizovaná doprava neexisto-
vala. Väčšie sústredenie povozní-
kov (furmanov) a najmä kočišov 
mala u nás len Rimavsko-murán-
ska spoločnosť v lesnej správe na 
Ráztočnom. Tu mali byty, stajne, 
senníky a raktár (sklad obilnín).
  Kolári a kováči mali dosť roboty. 
Robili nové vozy a opravovali 
staršie. Voz mal niekoľko úprav, 
ktoré si vyžadovala dopravná si-
tuácia a najmä prepravovaný 
materiál. Vozy ťahali voly alebo 
kone. Pre voly bolo na konci oja 
spojeného s vozom namontované 
odpojiteľné jarmo, do ktorého sa 
hruďami opierali vzájomne zohrané 
voly a tak ťahali náklad. I keď sa 
zdá, že táto doprava bola pomalá, 
predsa len v niektorých prípadoch 
vzhľadom na porast alebo terén 
bola nenahraditeľná.
   Oje pre kone bolo tenšie, zapaso-
vané do prednej nápravy voza. Pred 
nápravou bol priečník nazývaný 
váha s dvoma brdcami, ktoré boli 
pripojené povrazmi na chomúty, o-
sobitne pre každého koňa. Chomút 

bol súčasťou postroja, do ktorého 
patrila ohlávka a zubadlá (v papuli), 
z ktorých viedlli liace do rúk kočiša. 
Kočiš tak okrem hlasného „hijó“ a 
„hó“ ešte aj liacami, prípadne bičom 
ovládal rýchlosť a reakcie koní.
  Vzhľadom na prepravovaný ma-
teriál mali vozy tieto úpray: rebriňák 
bol voz upravený na dovoz sena, 
trávy alebo obilia (s pavúzom), voz 
na obilie mal výsteľku proti stratám 
z konopnej plachty, voz bez rebrín 
s doskovými postranicami bol na 
dopravu sypkých materiálov a hno-
ja, ako aj na prepravu naplnených 
vriec. Výnimočne sa používala len 
predná náprava, napr. v lesoch na 
zbližovanie kmeňov stromov. Druhá 
náprava sa dala použiť aj oddelene 
reťazami spojená s nákladom, 
napr. pri doprave reziva z píly alebo 
kmeňov stromov.
  Vozy vyrábali kolári a doplňovali 
ich kováči. Bola to náročná práca 
pre obidve remeslá. Dobrý voz pre-
chádzal z generácie na generáciu. 
Vozy v minulosti zohrali významnú 
úlohu v doprave i v zamestnaní ľudí. 
Okrem spomínaných produktov na 
vozoch dopravovali aj železnú rudu 
zo Sirka do Tisovca, či vychladnu-
té železo z Tisovca do železiarní. 
Vyrobiť nový voz s kompletným vy-
bavením by bol dnes veľký problém, 
keďže kolárske a kováčske remeslo 
zaniklo.                      Koloman Zúrik

Vozy v minulosti
Návraty do našej histórie

Typický tradičný voz na volský záprah.                                  Foto: autor

Klenovské syrce



 + Bedmintonová sezóna 2012/2013 
sa prehupla do svojej druhej po-
lovice Veľkou cenou Zvolena. 
Šesťdesiat starších dorastencov 
a dorasteniek zo 16 slovenských 
oddielov bojovalo 5.januára o body 
na turnaji najvyššieho rangu  pred 
aprílovými majstrovstvami Slo-
venska. Spomedzi Klenovčanov                                                             
najlepšie umiestnenia dosiahla 
Nikoleta Bálintová, ktorá vybojovala 
jednu zlatú a dve strieborné medai-
ly. Prvenstvo vo štvorhre vybojovala 
so zvolenskou spoluhráčkou Marti-
nou Repiskou. Tradičné finále dvoj-
hry aj tentoraz vyznelo v prospech 
Repiskej, rovnako tomu bolo aj v 
zmiešanej štvorhre. Príjemným 
prekvapením bolo vystúpenie Ri-
charda Šmatláka v juniorskej dvoj-
hre. Po tretíkrát v sezóne sa prebo-
joval do osmičky najlepších hráčov. 
Striebro vybojovala aj Monika 
Hrušková. Výborným výkonom vo 
štvorhre junioriek spolu s Bažíkovou 
(M-Šport Trenčín) prekvapili oveľa 
staršie a skúsenejšie protihráčky 
a až vo finále podľahli momen-
tálne najlepšej slovenskej dvo-
jici Bálintová-Repiská. Zvyšku kle-
novskej výpravy sa už tak nedarilo. 
Renata Surová, Ivan Hruška a Pa-
vol Kochan ukončili svoje vystúpe-
nia v prvých, resp. druhých kolách 
jednotlivých disciplín.
 + O dva týždne neskôr (18.januára) 
športová hala v Ilave hostila starších 
žiakov, ktorí takisto štartovali na 
tretej Grand Prix. Päťnásobné 
zastúpenie na tomto turnaji mal 
klenovský bedminton (Monika 
Hrušková, Vanessa Mináčová, 
Kornélia Dovalová, Dárius Bálint 
a Marek Trnavský), hnúšťanský 
bedminton zastupovali Vladan 
Pevný a Kristína Žeravá. Naši 
bedmintonisti tentoraz nepotvrdili 
umiestnenia z predchádzajúcich 
turnajov. Pri neúčasti Richarda 
Šmatláka sa pozornosť upriamova-

la na Hruškovú, avšak v Ilave nepo-
tvrdila svoje rebríčkové umiestne-
nie. Vo dvojhre nik z Klenovčanov 
nevystúpil na stupeň pre víťazov. 
Viac sa im darilo v párových disci-
plínach keď v zmiešanej štvorhre 
dvojica Bálint-Hrušková vybojo-
vala bronzovú medailu. Druhú 
bronzovú medailu si vybojoval 
Bálint spolu s Vavríkom (M-Šport 
Trenčín) vo štvorhre chlapcov a 
takisto Hrušková spolu s Mináčovou 
vo štvorhre dievčat. Trnavský s 
Dovalovou ostali tentoraz bez me-
dailového umiestnenia.
  + V Trenčíne sa stretli mladší ju-
niori na Grand Prix mesta pod 
hradom Matúša Čáka. Vo dvojhre 
chlapcov sa prebojoval Richard 
Šmatlák do semifinále. Vo štvorhre 
chlapcov sa umiestnil klenovský pár 
Richard Šmatlák - Ivan Hruška na 
bronzovej pozícii, keď v semifinále 
ťahal za kratší koniec v súboji s 
dvojicou Dratva/Kašela. Košičania 
zdolali Klenovčanov 2:0 na sety a 
napokon turnaj aj vyhrali. Dvojhra 
dievčat medailový úlovok pre Kle-
novec nepriniesla. Rovnako to pla-
tilo aj v mixe. No vo štvorhre dievčat 
postúpil pár Monika Hrušková - 
Renáta Surová do finále, v ktorom 
prehral 1:2 s dvojicou Grenčíková - 
Horváthová (Trenčín, Partizánske). 
  + Hrachovo bolo dejiskom tretieho 
bedmintonového podujatia Grand 
Prix najmladších žiakov (do 11 
rokov) v prebiehajúcej sezóne. 
Predstavili sa na ňom zástupcovia 
šestnástich klubov. Z početnej kle-
novskej výpravy sa však na stupni 

víťazov  umiestnila iba Michaela 
Ostricová, keď vo štvorhre obsadila
3. miesto. Jej partnerkou bola Na-
tália Bálintová z Rozhanoviec.
  + Jedinou súťažou, v ktorej Kle-
novec nezískal medailu, bola Grand 
Prix Prešova mladších žiakov (do 
13 rokov). Kornélii Dovalovej, ktorá 
štartovala ako jediná klenovská 
hráčka, sa nepodarilo vystúpiť na 
stupeň víťazov v žiadnej disciplíne; 
najbližšie k tomu mala vo štvorhre 
dievčat.
     Postup na majstrovstvá Slovenska 
si vybojovali družstvá žiakov a do-
rastu. Kým žiacke družstvo obhajuje 
titul z minulej sezóny, postup doras-
teneckého mužstva bol nečakaným, 
ale o to príjemnejším prekvapením.                                                                                                                                     
                                 Richard Bálint 
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Klenovské 
noviny

Družstvá žiakov i dorastu postúpili na majstrovstvá Slovenska 

Z úspešného bedmintonového diania  

 Športovú slávu našej obce v 
súčasnosti šíria najmä (a či už len, 
na rozdiel od minulosti.... ?) bed-
mintonisti. Nečudo teda, že boli vo 
viacerých kategóriách medzi nomi-
novanými na tie najvyššie pocty. 
Najlepším športovým kolektívom 
regiónu (rozšírenie o športovcov z 
okresu Revúca sa konalo ešte len 
po druhýkrát) sa stalo naše bedmin-
tonové družstvo žiakov, ktoré v roku 
2012 obhájilo titul majstrov Slovens-
ka. Vo finálovom turnaji zvíťazilo vo 
všetkých svojich zápasoch. Víťazný 
tím tvorili: Richard Šmatlák, Ivan 
Hruška, Marek Trnavský, Dárius 
Bálint, Monika Hrušková, Renáta 
Surová, Vanessa Mináčová, Kor-

nélia Dovalová a Natália Hron-
cová. Trénerom družstva je Ivan 
Majorský, vedúcim družstva Ján 
Šmatlák. V kategórii športových 
kolektívov bolo medzi siedmymi 
nominovanými aj družstvo BK 
Rodon Klenovec. 
 V individuálnych kategóriách si 
nominácie vyslúžili dve bedmin-
tonistky TJ Družstevník Klenovec. 
Nikoleta Bálintová v kategórii 
dorastu, aj Monika Hrušková v 
kategórii žiactva napokon zhodne 
obsadili 2.miesta, keď ich predstihli 
len rimavskosobotské športovkyne 
džudistka Kanátová, resp. plavkyňa 
Horváthová. 
 Na slávnostnom vyhodnotení, 

ktoré sa v našej obci naposledy 
konalo v roku 2007, sa uznania dos-
talo aj dlhoročným športovým funk-
cionárom z našej obce. Za záslužnú 
funkcionársku činnosť v orgánoch 
Okresného združenia telesnej 
kultúry si ocenenie prevzal bývalý 
predseda OZTK, ako aj našej 
telovýchovnej jednoty Družstevník,  
poslanec  obecného zastupiteľstva, 
zástupca starostky Ján Dovala,  
ako aj dlhoročný predseda disci-
plinárnej komisie Oblastného fut-
balového zväzu a predseda TJ 
Družstevník Klenovec Pavol Ďurík.  
   Za pomoc pri rozvoji športu v obci 
si ocenenie prevzala aj starostka 
Zlata Kaštanová. Slávnostné 
podujatie pripravila obec Klenovec 
v spolupráci s Okresným združením 
telesnej kultúry a v jeho kultúrnom 
programe sa predstavili aj členovia 
folklórneho súboru Vepor.           - r - 

Najlepším športovým kolektívu regiónu naši mladí bedmintonisti 

Hostili sme najlepších športovcov
   V piatok 22.februára sa v kultúrnom dome v Klenovci vyhlasovali 
výsledky 47.ročníka ankety o najlepších športovcoch a športových 
kolektívoch regiónu, teda okresov Rimavská Sobota a Revúca. Na 
pódiu, určenom pre najúspešnejších športovcov roku 2012 defilova-
lo aj nemálo Klenovčanov.

Súčasný predseda TJ Družstevník 
Klenovec Pavol Ďurík.

Bývalý predseda OZTK a TJ 
Družstevník Klenovec Ján Dova-
la.                       Snímky: - oztkrs -

Z rúk predsedu OZTK Dezidera Balajtyho si ocenenie za pomoc pri 
rozvoji športu v obci prevzala starostka Zlata Kaštanová.    


